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Geachte voorzitter/leden, 
 
Hierbij ontvangt u ter informatie het jaarverslag 2008 van de provinciale archiefinspec-
teurs. 
 
Het jaarverslag is opgemaakt ter uitvoering van artikel 11 van de Archiefverordening 
provincie Drenthe 1996. De archiefinspecteurs houden namens het provinciaal bestuur 
wettelijk toezicht op het archiefbeheer van de provincie en de archiefzorg van de ge-
meenten, waterschappen, regiopolitie en gemeenschappelijke regelingen. 
 
De bedoeling van de regelgeving en het toezicht op de naleving, zoals vastgelegd in de 
Archiefwet 1995 en het Archiefbesluit 1995, is het zodanig goed vormen, veilig stellen en 
beheren van archieven, dat zij een volledige en objectieve informatie en bewijs kunnen 
leveren ten behoeve van het bedrijfsproces, de publieke verantwoording en historisch 
onderzoek. 
 
De archiefinspecteurs proberen met de jaarlijkse toetsing eventuele tekorten in beeld te 
brengen, zodat gericht kan worden gewerkt aan verbetering van de situatie. In 2008 ge-
beurde dat opnieuw volgens tevoren vastgestelde thema’s, die gebaseerd zijn op een 
risicoanalyse. Deze thema’s waren: 
- digitale archiefvorming en beheerde digitale informatie 
- bouwzaken (archiefruimten en archiefbewaarplaatsen) 
- verantwoordelijkheden en opleidingsniveau 
- aanwezige documenten over archiefzorg en archiefbeheer 
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Het verslag is een weergave van de resultaten van de inspectierondes, geordend per 
overheidslaag. Bewust is gekozen voor de presentatie in algemene vorm, zodat er  
duidelijk een totaalbeeld ontstaat. Gedetailleerde weergave van individuele gevallen zou 
dat kunnen verstoren. 
 
In het rapport "Informatie: grondstof met toekomstwaarde" wezen de Raad voor cultuur 
en de Raad voor het openbaar bestuur, in 2008 erop dat transparantie, zorgvuldigheid, 
toegankelijkheid, verantwoording en verantwoordelijkheid gevaar lopen als gevolg van 
het structureel tekort schieten van de informatiehuishouding van veel overheden. 
Mede als gevolg van de specifieke inzet van de archiefinspectie zijn er tot nog toe geen 
grote problemen ontstaan in Drenthe, ondanks de kleinschaligheid en vaak beperkte 
middelen van lagere overheden.  
Het bewaren van analoge archiefbescheiden voldoet steeds meer aan de eisen, de toe-
gankelijkheid van archieven is toegenomen door het Drents Archiefnet, er wordt ade-
quaat gereageerd op rapportage van de inspectie en de ontwikkeling van digitale pro-
cessen wordt nauwlettend gevolgd door de inspecteur digitale archieven. 
 
Wij hopen u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 
 
Hoogachtend, 
 
gedeputeerde staten van Drenthe, 
 
 
 
 
 , secretaris , voorzitter 
 
Bijlage(n): 
cvd/coll. 
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Drenthe

gemeente                              bezoekers       bezoeken         internetbezoeken 
    
Aa en Hunze        114             148               1256 
Borger-Odoorn           61               78               1432 
Coevorden                                    39             101                  10697 *
Emmen                                  149            583               1613 
Hoogeveen                                    61            208               4072 *
Meppel                                 407             438               1401 *
Midden-Drenthe          54            102               2878 *
Noordenveld           24             141               1332 
Tynaarlo                                  289            432               2193 *
Westerveld                                     21            144               1226 
De Wolden                                    12            190               1138 
ws. Reest en Wieden             5                 5                  679 
ws. Velt en Vecht           10               15               1473 
    
subtotaal                               1246                    2585                  31390 
    
RHC Drents Archief            1367                    3832                     ** 
    
Totaal                               2613                   6417                  31390 

* archiefnet incl. gemeentelijke website  
** geen gegevens bekend



1

Verslag van de provinciale archie�nspecteurs
Drenthe, Fryslân en Groningen

2 0 0 8

Mei 2009

drs. D.M. Bunskoeke
drs. J.Dijkstra

archie�nspecteurs



2

De provinciale archie�nspectie oefent op grond van de Archiefwet 1995 namens Gedeputeerde Staten toezicht uit op de zorg voor archiefbescheiden van
gemeenten, waterschappen, organen van gemeenschappelijke regelingen en de regiopolitie. Daarnaast houdt de provinciale archie�nspectie toezicht op het 
archiefbeheer van de provinciale organisatie. De provinciale archie�nspectie dient het aanstellen van gekwali�ceerde archiefbeheerders te bevorderen 
en het tre�en van voorzieningen ter bevordering van de openbaarheid van archieven.
De inspecties van de drie noordelijke provincies werken sinds 1992 zeer nauw samen bij de taakvoering.
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Van papier naar digitaal
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Al eerder werd in het jaarverslag aan de digitalisering aandacht 
besteed, maar deze keer willen we het anders opzetten. De grote 
veranderingen, die er de komende jaren zullen optreden staan centraal: 
wat wordt de rol van DIV, welke rol is er voor de inspectie weggelegd 
en hoe gaan we onze archieven blijvend bewaren. Het gaat daarbij om 
het schetsen van ontwikkelingen, zoals die de komende jaren zouden 
kunnen lopen. Hopelijk kan dit helpen bij het bepalen van beleid 
binnen ieders eigen context.

Digitale a�andeling van stukken

Toekomstige gebruikers van informatie, zowel extern als intern, zullen 
via inter- of intranet kunnen inloggen op een Enterprise Resource 
Management systeem (ERM) waarin alle applicaties die informatie 
bevatten met elkaar in verbinding staan. Het ERM is daarin de spin in 
het web, waarin naast de documentstromen binnen de organisatie ook 
bijvoorbeeld de inter- en intranetsite worden bijgehouden met 
versiebeheer. Iedereen hee� inzicht in alle documentstromen, 
uiteraard a�ankelijk van toegekende autorisaties. Geo-informatie, 
�nanciële informatie, statussen van aanvragen in behandeling - het is 
zichtbaar en inzichtelijk voor alle betrokkenen. Uiteraard zal de 
archivering -zowel voor korte- als lange(re) termijn- met open 
standaarden gebeuren, aangezien dit de noodzaak tot conversie 
drastisch vermindert.

Enkele voorbeelden kunnen dit beeld verduidelijken. Een externe 
klant wil bijvoorbeeld een bouwvergunning aanvragen. Hiervoor vult 
hij een aanvraag in via het toekomstige landelijke loket voor WABO-
vergunningen (LVO). De webapplicatie die hier aan het werk is, 
routeert de aanvraag naar de betre�ende gemeente en het webformu-
lier met bijlagen komt in het ERM terecht. Dankzij de (correct) 
ingevulde velden kunnen hier automatisch enkele metadata, waaron-
der een voorlopige 

processen die in het ERM zijn vastgelegd. Een behandelaar krijgt vervolgens het 
seintje dat er een zaak op hem staat te wachten. Gebruik van een eigen 
vergunningsapplicatie, die in verbinding staat met het ERM, is mogelijk. Het 
dossier blij� altijd up-to-date door de koppeling aan het ERM: bijlagen zoals 
email, foto's of losse digitale bestanden worden onmiddellijk bijgeplaatst. De 
behandelaar kent via zijn autorisatie een digitaal waarmerk (handtekening) toe, 
waarna het dossier zijn procesgang vervolgt. Uiteindelijk wordt de zaak gereed 
gemeld in het ERM en daardoor ook in het LVO. Via dit loket krijgt de 
aanvrager een seintje dat er een beslissing over zijn zaak is genomen.
De afgesloten zaak kan nu gearchiveerd worden in een onveranderlijk formaat, 
zoals PDF-A. Tevoren zullen via selectie en vernietiging enkele minder relevante 
onderdelen verwijderd worden op aangeven van het ERM en na controle door 
DIV. Uiteindelijk zal een digitaal dossier ontstaan, dat voor de lange termijn 
gearchiveerd moet worden. Na verloop van de wettelijk voorgeschreven termijn 
(nu nog 20 jaar) wordt het dossier in een digitaal archiefdepot (eDepot) 
opgenomen.

Vanuit de interne klant is het beeld ietwat anders. Een rechtszaak over een 
geweigerde vergunning kan dat illustreren. De documenten die bij deze zaak 
behoren, zijn na a�andeling onveranderbaar in het ERM ondergebracht. Voor 
de rechtszaak worden ze door een medewerker weer opgezocht. Het is van 
groot belang dat kan worden aangetoond, dat er niet met de documenten is 
en dat de juiste procesgang is doorlopen. Daarom 
zijn de documenten (bijvoorbeeld) in PDF-A 
opgeslagen en verschillende metadata toegekend. 
Aan de hand van een audit-log kan worden 
getoond wie er toegang hebben gehad tot het 
dossier. Wanneer de rechter meegaat in de stelling 
dat de getro�en maatregelen voldoende zijn om 
authentieke originelen te garanderen, kan op basis 
van de feitelijke inhoud recht worden gesproken. 
Is dat niet het geval, dan zal het gehele proces 
worden afgekeurd  en moet de zaak soms over 
worden gedaan. Uiteraard wordt de procesgang zelf 
ook gedocmenteerd en aan het bestaande dossier in 
het ERM gekoppeld.

                                     vernietigingstermijn, aan worden gehangen. 
Vervolgens komt de aanvraag langs een DIV'er voor de eerste 
(periodieke) controle en wordt gekoppeld aan gemeentelijke 
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Nieuwe rol voor DIV

De technische component is uiteraard zeer belangrijk in dit geheel, 
maar te vaak wordt de fout gemaakt om te denken dat met de 
aanschaf van een goed systeem er een goed archief ontstaat. Daar is 
echter meer voor nodig dan alleen een so�- en hardware.
De basis ligt in een andere manier van archiveren met een 
applicatie: alle informatie moet bij binnenkomst verregaand worden 
geclassi�ceerd. Hiervoor is gedegen kennis van werkprocessen en 
documentstromen binnen een organisatie noodzakelijk. Deze 
vormen de basis voor de inrichting van de archiefapplicatie. De 
gegevens uit een Documentair StructuurPlan (DSP) en 
WorkFlowManagement(WFM-)systemen bieden een goede aanzet. 
Veel werkzaamheden, zoals de initiële toekenning van metadata en 
selectietermijnen, kunnen automatisch verlopen na toekenning aan 
een goed gedocumenteerd werkproces.
Om deze informatie in beeld te krijgen, het systeem in te richten en 
later ook te beheren, zal de rol van DIV drastisch moeten verande-
ren. Waar men vroeger vooral aan het einde van het proces bij de 
dossiervorming in beeld kwam, zal nu veel meer aan het begin en 
gedurende de doorloop aandacht aan de informatiestromen moeten 
worden gegeven. Dit vergt diepgaande kennis van de organisatie en 
de mogelijkheden die ICT kan bieden. Daarmee is het mogelijk om 
systemen te controleren door middel van (periodieke) audits. 
Hiervoor is vaak een hoger niveau vereist en het management zal 
opleidingen moeten faciliteren om DIV klaar te stomen voor de 
toekomst. De veranderingen zijn zo samen te vatten:

DIV nu                                                                 DIV in de toekomst

Vooral aan einde proces                                     Gedurende het gehele proces

Papiergericht                                                              Hybride, steeds meer digitaal gericht

Lager opleidingsniveau volstaat vaak                  HBO of meer nodig

Procesuitvoering:                                                     Procesmanagement:

-geen rol bij procesopzet                                         -actieve rol bij opzetten van processen

-kleine rol bij aanschaf so�- en hardware           -beslissende inbreng so�- en hardware 

Vaak beperkt aantal informatiestromen            Alle informatiestromen

Klantcontact (in- en extern) beperkt                  Klantcontact gedurende het gehele proces

De DIV-afdeling is overigens niet het enige wat wijzigt, ook de rol en 
kennis van de andere medewerkers moet veranderen. Als niet wordt 
begrepen waarom dossiers digitaal moeten worden bijhouden (gevuld) of 
de digitale werkomgeving zelf barrières opwerpt, zal digitalisering geen 
kans hebben. Voorlichting en opleiding is daarom noodzakelijk. Een goed 
werkend digitaal archief scheelt tijd, moeite en dus ook geld. Gebruikers 
kunnen snel en goed inzicht krijgen in alle beschikbare informatie. Naast 
de techniek en DIV moeten ook de (in- en externe) gebruikers worden 
ingezet om een goed en bruikbaar systeem te creëren. De uitdaging voor 
de toekomst is om dat ideaal zoveel mogelijk te benaderen.

Inspectietaken

Al enkele malen is hiervoor aangegeven dat er interne controle moet 
plaatsvinden op de werking van systemen. In principe kan iedereen zijn 
eigen invulling kiezen, maar er zullen wettelijke regels komen voor de 
invulling van audits. Op verschillende terreinen zijn die al jaren bekend: de 
accountantscontrole op de gemeenterekeningen of de GBA-audits. Voor 
de informatievoorziening, immers een basis voor het controleren van de 
recht- en doelmatigheid van het overheidshandelen, moeten dergelijke 
controlemechanismen eveneens worden verwacht.
Het is overduidelijk dat er veel van de bedoelde auditors zal worden 
gevraagd. Zij moeten inzicht verwerven in alle processen en op de hoogte 
zijn van de werking van de gebruikte systemen. Het is goed mogelijk, dat 
iemand van DIV hiervoor speciaal wordt opgeleid, maar met de 
aanstelling van een wettelijk opgeleide archivaris kan hierin het beste 
worden voorzien: daarop is de Archiefwet ook ingericht. Wel moet 
ona�ankelijk diens kundigheid worden vastgesteld middels certi�cering. 
Wellicht dat dit binnenkort al mogelijk zal worden, omdat de beroeps-
groep zelf hierin de handschoen hee� opgepakt.
Middels de periodieke rapporten van deze gecerti�ceerde controleurs -die 
zowel bij de eigen organisatie aangesteld als extern ingehuurd kunnen 
zijn- moeten overheden aantonen dat ze in control zijn wat betre� hun 
informatievoorziening. Met de externe toezichthouder kan worden 
afgesproken welk informatiearrangement nodig is voor de beoordeling 
van de situatie.
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De rol van de provinciale archie�nspectie kan in een dergelijke 
situatie ingrijpend veranderen. Geheel in lijn met eerdere rapporten 
over de toekomstige inspectietaak zal kunnen worden teruggevallen 
op het zogenaamde systeemtoezicht. Aan de hand van de interne 
audits kan extern in samenhang met andere informatie worden 
besloten tot sanctionering van het gevoerde beleid ten aanzien van 
archiefzorg. Incidenteel moeten steekproeven uitwijzen of de 
inschatting van de situatie juist is, maar veel minder dan nu zal 
direct naar de werking van interne processen moeten worden 
gekeken. De beoordeling zal vaak worden gerelateerd aan de 
getoonde inschatting van risico’s door de geïnspecteerde overheden.
Onveranderd zal de inspectie op basis van eigen risicoanalyses op 
thema’s blijven controleren hoe de archiefzorg wordt uitgevoerd, 
maar onmiskenbaar is de meer afstandelijke benadering van de 
externe controleur en de grotere eigen verantwoordelijkheid van 
overheden met een interne controleur.

Daar waar digitale informatie uiteindelijk in een eDepot terecht 
komt (zie volgende paragraaf ), zal de inspectie zich ook voorname-
lijk richten op de uitkomsten van de interne auditing van die 
organisatie.
Het LOPAI (Landelijk Overleg van Provinciale Archie�nspec-
teurs) hee� in 2008 met de publicatie van “ED3. Eisen duurzaam 
digitaal depot” voor het eerst toetsingscriteria opgesteld voor een 
dergelijk eDepot. De toetsing richt zich op drie onderdelen:
1) de organisatie, het beleid en de procedures van de dienst
2) het beheer van de opgenomen digitale bronobjecten
3) de technologie, technische infrastructuur en beveiliging.
Het eDepot is in deze opvatting het geheel van organisatie, beleid, 
processen en procedures, �nancieel beheer, personeel, databeheer, 
databeveiliging en aanwezige hard- en so�ware, dat het duurzaam 
beheren van te bewaren digitale archiefbescheiden mogelijk maakt.
ED3 bevat in totaal 75 eisen, waarvan 34 cruciaal zijn bij de 
beoordeling door de provinciale archie�nspectie. Zie verder 
http://eisenduurzaamdigitaaldepot.blogspot.com.

De permanente opslag

Alle te bewaren digitale informatie zal uiteindelijk beschikbaar 
worden gesteld als openbaar archief. Dit betekent, dat de rechtstreekse 
koppeling aan interne archiefbeheersysteem wordt losgelaten en dat 
extra voorzieningen moeten worden getro�en. Daarvoor wordt het 
eDepot ingericht, analoog aan de archiefbewaarplaats voor papieren 
archiefbescheiden.
Alle in het eDepot opgenomen informatie wordt getoetst aan de 
wettelijke voorschri�en voor duurzaam beheer en openbare toeganke-
lijkheid, voorzien van extra metadata die daarbij horen en gekoppeld 
aan de interne beheerprocessen van het eDepot. Daarmee is het 
mogelijk om ook zonder de rechtstreekse bemoeienis van de 
archiefvormer authenticiteit en volledigheid van de informatie te 
waarborgen. Vanwege de functie van het eDepot zal ook de raadple-
ging door derden (het grote publiek) op velerlei manieren mogelijk 
worden. Ook niet doelgerelateerde vragen kunnen worden gekoppeld 
aan opgenomen informatie. Zo kunnen bijvoorbeeld genealogen vrij 
door de gegevens zoeken naar feiten over voorouders. Uiteraard 
blijven de metadata over beperkte toegankelijkheid en privacy hierbij 
onverminderd van kracht.

Levensloop van het digitale archiefstuk (DA), van aangeboden - (ADA) via 
overgedragen - (ODA) tot beschikbaar - (BDA).
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De mechanismen van het eDepot zijn erop gericht om informatie in de 
lucht te houden en hoeven zich daarbij niet te richten naar de interne 
organisatie van overheden. Dat laatste is bij de systemen die eraan 
voorafgaan uiteraard wel het geval: zij dienen ter ondersteuning van 
werkprocessen. Omdat het eDepot op die manier “losser” van de 
dagelijkse archivering door zorgdragers staat, kan evenals in de analoge 
situatie beter een aparte (archief )dienst met de uitvoering worden belast. 
Mag in de analoge situatie al vaak voor samenwerkingsverbanden worden 
gekozen (regioarchiefdienst), in de digitale situatie is dat noodzakelijk. 
De hoge beheerkosten, veroorzaakt door energieprijzen, gespecialiseerd 
personeel en de voortdurende auditing voor kwaliteit en veiligheid, 
kunnen alleen door meerdere zorgdragers gezamenlijk worden gedragen. 
Digitaal archiefbeheer is op termijn duurder dan analoog beheer.

Vanwege de continuïteit is het daarom zinvol om te kiezen voor een grote 
opzet, zodat de �nanciële lasten kunnen worden verdeeld en de 
opgebouwde kennis kan worden gedeeld. Wellicht dat alle zorgdragers in 
de drie noordelijke provincies gezamenlijk besluiten tot het inrichten van 
één eDepot.
Dit Noordelijk eDepot (NeD) zou op een veilige plaats moeten staan, 
voor zien van een goede digitale infrastructuur. Bij veiligheid valt te 
denken aan calamiteiten als dijkdoorbraken, industriële rampen, 
aanslagen of verkeersgerelateerde rampen. Dat kan bijvoorbeeld op de 
Hondsrug in Drenthe: hooggelegen op zandgrond, redelijk dun bevolkt, 
zonder snelwegen of spoorlijnen en met LOFAR om de hoek.
Het NeD zou in rechtstreekse verbinding staan met andere eDepots in 
Nederland, zodat onderling veiligheid en continuïteit worden versterkt 
(back-ups, schaduwsystemen etc). 

De organisatie rond het NeD zou vergelijkbaar met een gemeenschappe-
lijke regeling kunnen worden vormgegeven, waarbij alle zorgdragers de 
mogelijkheid hebben om via het bestuur hun inbreng in het gevoerde 
beleid te hebben. Wanneer te bewaren digitale informatie openbaar wordt, 
kan die via een beveiligde verbinding worden gezonden naar het NeD om 
op te nemen in het beheer. Het publiek kan via de raadpleegmodules op 
website van het NeD onderzoek doen in al het aanwezige materiaal.

De uitdaging

Meer dan in de analoge situatie zijn mensen, materiaal en middelen 
gezamenlijk bepalend voor de kwaliteit van digitaal archiefbeheer door 
zorgdragers.
De mensen hebben scholing nodig en krijgen andere taken. Het is 
absoluut noodzakelijk om de zaken vooraf op orde te hebben als men 
het digitaliseringsproces ingaat. Dat betekent onder andere centraal 
archiefbeheer met controle over - en inzage in alle werkprocessen en hun 
voortgang. Dit is de enige garantie voor een gecontroleerde overgang. In 
geen enkel geval zal digitalisering de bestaande problemen oplossen, als 
zullen veel zaken daardoor (eenvoudiger) mogelijk worden.
Het materiaal is veel ingewikkelder dan gecerti�ceerd papier met 
zuurvrije dozen en omslagen. Het beheersysteem moet met zorg worden 
gekozen, ingericht en onderhouden. Een optimale samenwerking tussen 
DIV en ICT is noodzakelijk en veel meer zaken zullen in gezamenlijk-
heid met partners worden gedaan.
De middelen moeten worden aangepast aan de nieuwe behoe�e, want 
in de komende jaren zal er absoluut een kostenstijging optreden. Of er 
op termijn wel een besparing mogelijk is, valt te betwijfelen: digitaal 
beheer is doorgaans duurder. Het bewaken van de kwaliteit van digitale 
informatie zal meer verschuiven van extern toezicht naar interne 
controle en ook daar zal een extra investering nodig zijn.

Het samenspel tussen alle genoemde onderdelen vergt vooral een 
integrale visie en aangepast beleid : dat is de uitdaging voor alle 
betrokken partijen in de komende jaren.
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De thema inspecties
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In het verslagjaar 2008 hee� de inspectie bij haar reguliere bezoeken opnieuw 
gewerkt volgens vier tevoren toegelichte thema’s. Deze thema’s wijzigen voor 
een deel jaarlijks en komen voort uit een risico analyse. De thema’s voor 2008 
waren, in willekeurige volgorde:

a)  digitale archiefvorming
hoe is de voortgang van het digitaal werken, hoe registreert men, is het systeem 
voor postregistratie wel duurzaam,welke behoe�e is er aan scholing, etc?
b)  bouwzaken
hoe is de voortgang van eventuele aanpassingen aan de bewaarplaats sinds het 
vorige verslag, zijn er daarnaast nog archie�uimten in gebruik, wordt er 
materiaal extern opgeslagen, etc?
c)  verantwoordelijkheden en opleidingsniveau
hoe zijn de taken verdeeld, welk opleidingsniveau hebben de medewerkers, is er 
centraal archiefbeheer, hoe is de rappellering geregeld, welke informatiekanalen 
hee� men om ontwikkelingen te volgen, etc?
d)  documenten over archiefzorg en archiefbeheer
zijn de archiefverordening en het besluit informatiebeheer op orde, zijn er 
verklaringen van overbrenging opgemaakt, is er een bezoekersreglement, zijn de 
stukken uit het vorige verslag inmiddels aanwezig (DSP, vernietigingsverklaring, 
depotlijst), Groningen: hoe gaat de uitvoering van het convenant, etc?

Verder wordt ieder jaar het functioneren van de inspectie aan de orde gesteld, 
zodat het toezicht e�ectiever kan worden ingericht. Dit jaar is bijzonder 
aandacht geschonken aan mogelijke overlegsituaties en informatiemiddelen 
waarbij de inspectie een rol zou kunnen spelen. Als gevolg daarvan is nog aan 
het einde van het jaar de eerste digitale nieuwsbrief van de inspectie verspreid 
aan alle geïnspecteerde organen.

Algemeen was de vraag van gemeenten aan de archie�nspectie om op het 
gebied van voorlichting te gaan samenwerken met verschillende marktpartijen 
(archiefbureaus). Reden hiervoor is het tijdsbeslag dat alle afzonderlijke 
bijeenkomsten leggen op de beperkte tijd van de gemeentelijke archiefspecialiten.
De inspectie hee� gemeend daar geen gevolg aan te moeten geven. Niet alleen 
bleek het erg moeilijk om wederzijdse contacten te leggen, maar bovendien zou 
bij te nauwe samenwerking de ona�ankelijkheid van de archie�nspectie in het 
geding kunnen komen.

Het staat gemeenten vrij om ona�ankelijke archiefbureaus om informatie te 
vragen of daar werkzaamheden te laten uitvoeren. Toch is het te betreuren 
dat hierdoor een cultuur ontstaat, waarbij de eigen organisatie steeds minder 
goed op de hoogte is. Daarom zal de inspectie vooral blijven toetsen op 
interne kwaliteit en de dagelijkse praktijk van archiefzorg. Dit is geheel in 
lijn met de gedachte dat zorgdragers verantwoordelijk te houden zijn voor 
de mate waarop zij “in control” zijn.



11

Gemeenten in Drenthe



12

Digitale archiefvorming

In verreweg de meeste gemeenten worden stukken op een goede wijze 
geregistreerd. Op details verschillen de methoden aanzienlijk, maar in de 
praktijk voldoet de digitaal gecreëerde toegang op stukken goed. 
Verontrustend is wel, dat in de hel� van de gevallen het gebruikte 
registratiepakket niet geschikt is voor digitale archiefvorming. Daarmee 
is de registratie gedeclasseerd tot een extra ingang op de analoge 
archiefbescheiden, met het gevaar dat die ingang niet voldoende 
duurzaam is.

Veel gemeenten hebben inmiddels een samenwerkingspartner gevonden 
om hun weg te vinden in de digitale wereld. Hierdoor ontstaan ook 
steeds meer standaardoplossingen voor het digitale archief. Het gevaar 
bestaat daarbij, dat de ontwikkeling van de eigen organisatie achterblij� 
bij geavanceerde toepassingen die worden gekozen. Algemeen is daarom 
ook de vraag om scholing van medewerkers voor de veranderende 
werkomgeving. De inspectie speelt hierop in en hee� al in het verslagjaar 
een aantal cursussen georganiseerd.
De veranderende rol van de afdelingen DIV en ICT, die beide meer 
samen op zullen moeten trekken, is in nog maar weinig gemeenten vorm 
gegeven. Te vaak wordt vanuit de hoek van concerncontrol gekozen voor 
oplossingen die niet stroken met de eisen van de archiefwet. De 
uitdaging blij� om daarvoor oplossingen te zoeken die de voortgang niet 
hinderen en de schade zoveel mogelijk beperken.
Opvallend is de rol van de gemeente Midden-Drenthe, die als landelijke 
pilotgemeente voor GovUnited ging fungeren. Gedurende het 
verslagjaar bleken er verschillende problemen met de centraal gekozen 
oplossingen van GovUnited te zijn. Het zijn dit soort projecten die 
andere gemeenten kunnen helpen bij het kiezen van hun aanpak. De 
inspectie zal daarom aansturen op het doorgeven van best and worst 
practices op dit terrein.

In gevallen waar gemeenten verdergaande stappen richting digitalisering 
namen of wilden nemen, is de inspecteur digitale archieven ingezet. 
Hierdoor was het mogelijk vroegtijdig de plannen van gemeenten op 

hun kwaliteit te beoordelen en te adviseren over de te volgen aanpak. Juist 
bij digitale archiefvorming is dat essentieel, omdat eventuele gebreken 
achteraf niet, of alleen met grote moeite te herstellen zijn. Het zal de 
komende jaren nodig zijn hierin nog een slag te maken.
Gemeenten hebben geen meldingsplicht voor digitalisering, tenzij het 
vervanging van archiefbescheiden betre�. Bij digitaal ontstane archiefbe-
scheiden, die immers niet behoeven te worden vervangen, is het 
desalniettemin van groot belang te weten welke beheersmatige keuzes 
worden gemaakt. Daarom worden gemeenten gevraagd om in voorko-
mende gevallen in ieder geval contact op te nemen met de inspectie. De 
indruk is, dat vrij algemeen aan die oproep gehoor wordt gegeven maar 
dat men intern vaak nog geen weet hee� van alle ontwikkelingen.

Bij het opzetten van een digitaal archief hoort het regelen van de o�ciële 
vervanging van analoog ontvangen te bewaren bescheiden, ook wel 
substitutie genoemd. Hiervoor moet toestemming worden gevraagd bij 
gedeputeerde staten. In 2008 is nog geen enkele Drentse gemeente met 
een dergelijke aanpak gestart, mede omdat de provinciale beleidsregel dit 
nog niet toestond. De in samenwerking met LOPAI ontwikkelde 
aanpassing van die beleidsregel zal in het volgende verslagjaar worden 
vastgesteld, zodat er dan aanvragen kunnen worden gedaan.

Bouwzaken

De gemeenten in Drenthe hebben allemaal een eigen archiefbewaar-
plaats, maar niet in alle gevallen hee� die voldoende capaciteit of 
kwaliteit. In de meeste gevallen zijn er oplossingen in zicht voor de 
capaciteitsproblemen of kan er met de hulp van de inspectie wellicht 
beter gebruik van de beschikbare ruimte worden gemaakt. Punt van zorg 
is de beschikbare ruimte bij het Drents Archief. Nu al worden archiefbe-
scheiden uit nood opgeslagen in Hoogkerk en bij de plannen voor 
nieuwbouw is er geen plaats te vinden voor meer depotruimte op de 
huidige locatie.
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In slechts de hel� van de gevallen wordt de toetredende lucht in 
bewaarplaatsen van gemeenten voldoende ge�lterd van schadelijke 
stofdeeltjes, zodat er een verhoogd risico op schimmelvorming of 
andere aantasting bestaat. Met een hoogfrequenter schoonmaakre-
gime is dat enigszins te ondervangen, maar alleen de plaatsing van een 
�jn�lter kan dit voorkomen. In de afgelopen jaren hebben al drie 
gemeenten problemen met schimmels gehad.
Gelukkig nemen de gemeentebesturen hun verantwoordelijkheid en 
wordt er op verschillende plaatsen hard gewerkt aan verbetering. 
Gedurende het verslagjaar kregen Emmen en Meppel o�cieel 
goedkeuring voor het gebruik van hun nieuwe bewaarplaatsen. In 
Assen, Hoogeveen, Noordenveld, Westerveld en De Wolden wordt 
doorgewerkt aan (soms geheel nieuwe) bewaarplaatsen, zodat 
binnenkort het beeld veel positiever zal zijn.

Bij controle door de inspectie is gebleken, dat de verplichte meting 
van klimaatwaarden in de bewaarplaatsen maar in de hel� van de 
gevallen met een datalogger plaatsvindt. Het grote voordeel 
daarvan is, dat het verloop over langere tijd is te reconstrueren en 
dat ook metingen worden vastgelegd buiten de kantooruren. 
Omdat de aanschaf van een datalogger naar verhouding slechts een 
geringe investering is, valt te verwachten dat ook op dat terrein 
spoedig verbetering te signaleren valt.

Bij meer dan de hel� van de gemeenten zijn naast de bewaarplaats ook 
nog archiefruimten in gebruik. Aan deze gemeenten is gevraagd om 
voor 2009 een inschatting van de risico’s van de huidige opslag te gaan 
maken. Vaak wordt vergeten dat ook archiefruimten -in principe 
bestemd voor de opslag van op termijn vernietigbare bescheiden- aan 
wettelijke regels moeten voldoen.
In een kwart van de gevallen bleek dat er ook archiefmateriaal extern 
was opgeslagen. In twee gevallen is er door de inspectie op gewezen dat 
de stukken daar meer risico’s lopen dan men zich wellicht realiseerde, 
hetgeen in één geval hee� geleid tot onmiddellijke actie van de 
gemeente.

Concluderend kan worden gesteld, dat de Drentse gemeentebesturen 
over het algemeen goed zorgen voor adequate opslag van hun openbare 
archiefbescheiden. Dit is een positief gegeven, temeer daar er buiten 
Assen nergens archiefdiensten zijn ingesteld. Wel is het voor de 
inspectie belangrijk de conditie en capaciteit van bewaarplaatsen te 
blijven monitoren. Ook zal met enkele notoire achterblijvers in de 
komende jaren naar een blijvende oplossing moeten worden gezocht. 
Binnen het gemeentelijke apparaat is weinig tot geen kennis aanwezig 
om daarin voldoende te kunnen voorzien.

Verantwoordelijkheden en opleidingsniveau

Voor het goed beheren van de informatiestromen bij gemeenten is het 
van belang dat er centraal wordt gecontroleerd wat ermee gebeurt. In 
meer dan de hel� van de gevallen is dat ook inderdaad het geval. Bij de 
overige gemeenten zijn er enkele zaken die zich aan de archief 
beherende afdeling onttrekken, al komen uiteindelijk alle stukken wel 
daar terecht. De inspectie hee� gevraagd om beter te gaan letten op de 
mogelijke risico’s van bewerkingen in het voortraject. In de meeste 
gevallen zal dat door de sterk verbeterde digitale registratie te 
ondervangen zijn.

Inrichting van 
de nieuwe 

bewaarplaats 
van Westerveld
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Bij een derde van de Drentse gemeenten is de rappellering van 
stukken goed geregeld, maar de meeste gemeenten werken daar nog 
aan. In het proces van archiefvorming is het belangrijk dat alle 
stukken op tijd en in de juiste volgorde worden opgemaakt en 
aangeleverd. Ook hierbij kan de verdergaande digitale registratie een 
belangrijk hulpmiddel zijn.

De meeste gemeenten vergaren hun kennis via vakbladen en 
contacten met collega’s. Helaas komt het vaak voor, dat men pas 
speci�eke kennis opdoet op het moment dat er op wordt gewezen of 
wanneer er problemen ontstaan. Deze weinig proactieve houding is 
een logisch gevolg van het veelal ontbreken van archiefwettelijke 
scholing en functionele inkadering daarvan. De archie�nspectie zal 
hierop onder andere inspelen door een nieuwsbrief te verspreiden, 
waarin actuele zaken kunnen worden gemeld.

Documenten over archiefzorg en archiefbeheer

Veruit de meeste gemeenten hebben een verouderde archiefverorde-
ning. Dat is een gevolg van de dualisering van het bestuur. De 
inspectie hee� modellen aangereikt om hierin verbetering aan te 
brengen en de meeste gemeenten zijn daarmee aan de slag gegaan.
Alle gemeenten gebruiken hun archiefbewaarplaatsen eveneens om 
nog niet overgedragen archiefbescheiden in op te slaan. In het besluit 
informatiebeheer is onvoldoende rekening gehouden met de gevolgen 
van dit dubbele gebruik voor de openbaarheid van stukken, zodat 
onbedoeld een ruimere openbaarheid kan gelden dan is geboden. In 
één gemeente speelde dit probleem al, waarna de inspectie alle 
gemeenten hee� gewezen op de gevolgen. Gelukkig kon aan de hand 
van het bezoekersreglement in de betre�ende gemeente adequaat 
worden omgegaan met de raadpleging. Slechts de hel� van de 
Drentse gemeenten hee� nog niet een dergelijk reglement vastgesteld, 
hoewel al eerder op het nut werd gewezen en een model werd 
verstrekt. 

In het komende jaar zal nader worden getoetst of de adviezen zijn 
opgevolgd. Onderdeel van goede omgang met openbare archieven is 
ook het bijhouden van een depotstaat van de archiefbewaarplaats, nu 
nog bijna nergens te vinden.

Helaas hee� het herhaaldelijk wijzen op de noodzaak van een goed 
samenhangend overzicht van de aanwezige informatie niet geleid tot de 
invoering van veel DSP’s. In tweederde van de gemeenten is nog niets 
op dit terrein aanwezig. Gelukkig zal -in het kader van de verdergaande 
digitalisering- de interne vraag om een goed overzicht wel moeten 
leiden tot verbetering op dit terrein. Samenhang tussen informatie-
bronnen bij de overheid is essentieel voor volledigheid en authenticiteit 
van archiefbescheiden. Daarmee is niet alleen het handelen van de 
overheid te controleren, maar ook de geschiedenis te reconstrueren.
Vrijwel alle gemeenten leggen de vernietiging van archiefbescheiden op 
de juiste manier vast, maar lang niet alle gemeenten hebben verklarin-
gen van overbrenging bij hun openbare archieven.

Concluderend kan worden gesteld, dat er nog veel schort aan de 
vastlegging van archiefzorg en archiefbeheer. De op zich niet slecht 
werkende praktijk wordt niet altijd volgens de regels ook op papier 
afgedekt. Dit draagt het risico in zich, dat wanneer er zich problemen 
voordoen de basis onvoldoende is om het gemeentelijk handelen te 
rechtvaardigen. Hoewel de archieven zelf er niet direct gevaar door 
lopen, kunnen zorgdragers hierdoor soms met aanzienlijke extra kosten 
in de vorm van claims of boetes worden geconfronteerd.

Overige zaken in Drenthe

De Drentse Kring van Archiefbeheerders, waaraan alle gemeenten en 
waterschappen én het RHC Drents Archief deelnemen, kwam in het 
verslagjaar driemaal bijeen. In Vries gaf de heer De Vries op 15 januari 
namens de inspectie een toelichting over het archiveren van websites. 
Op 1 april kwam men bijeen in Hoogkerk, om het nieuwe depot van 
het RHC Groninger Archieven te bekijken. De heer Bunskoeke 
verzorgde daarbij een toelichting over de opzet van eDepots.
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Op 30 september tenslotte werden in Beilen de vorderingen van de 
pilot van GovUnited bekeken. Het is de bedoeling dat de gemeente 
Midden-Drenthe het proces van het verlenen van bouwvergunningen 
volledig gaat digitaliseren.
De inspectie hee� actief deelgenomen aan de werkzaamheden voor 
het maken van een nieuwe cultuurnota. Onderdeel daarvan was de in 
het najaar met enkele gemeenten gevormde werkgroep archiefbeleid. 
Hieruit kwam naar voren dat gemeenten behoe�e hebben aan een 
(gezamenlijk aan te stellen) ondersteuner.
Voor de huisvesting van de collectie Brands in Nieuw Dordrecht 
werd een advies uitgebracht, nadat er op 19 september een werkbe-
zoek was gebracht.
Tenslotte moet nog worden vermeld dat op 7 oktober met vertegen-
woordigers van de gemeenten Coevorden en Hardenberg en de 
adjunct-inspecteur van Overijssel de eerste oriënterende gesprekken 
werden gevoerd over de opzet van een streekarchivariaat. Besloten 
werd om ook het waterschap Velt en Vecht te gaan betrekken bij de 
verdere uitwerking in 2009.
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Digitale archiefvorming

Op de kwaliteit van de digitale registratie van poststukken bij de 
gemeenten zijn weinig aanmerkingen te maken. A�ankelijk van de 
mogelijkheden van het registratiesysteem hee� men meestal bij het 
beschrijven van poststukken een werkwijze gevonden die zich in de 
praktijk hee� bewezen. 
Vanuit de inspectie moest wel enkele malen worden gewezen op het nut 
en de noodzaak van het correcte gebruik van de classi�catie aan de hand 
van de Basis-archiefcode van de VNG. Deze code zal de schakel moeten 
zijn om de overgang naar digitaal werken soepel te kunnen laten 
verlopen. Bovendien is er eigenlijk nog geen goed alternatief voor een 
wettelijk goed te keuren ontsluiting van archiefbescheiden van de 
gemeente. Dit laat onverlet dat in toenemende mate procesgerichte 
ordeningen een plaats krijgen in de gehanteerde werkwijze. Veel 
gemeenten maken hierbij gebruik van centraal aangeboden of in 
samenwerking ontwikkelde procesbeschrijvingen. De toepassing 
daarvan in de praktijk zal de komende jaren nauwlettend moeten 
worden gevolgd.

Slechts één op de vijf Groninger gemeenten maakte gedurende het 
verslag gebruik van een als duurzaam (bedoeld is: voor langdurige 
bewaring geschikt) aan te merken registratiesysteem. Hoewel dat op zich 
alarmerend is, kan als verzachtende omstandigheid worden aangevoerd 
dat meer dan de hel� van de betre�ende gemeenten zich dat realiseert en 
ook actie wil ondernemen. De vervanging van systemen is vaak een 
tijdrovende en technisch gecompliceerde zaak, zodat het goed is dat 
sommige gemeenten gedurende het verslagjaar hiermee al aan de slag 
zijn gegaan. Zo werd bijvoorbeeld in een gemeente een nieuw DMS 
aangescha� (Verseon). De inspectie zal de komende tijd zowel de 
vorderingen als het vervangingsproces zelf, met zijn speci�eke eisen voor 
conversie, nauwlettend blijven volgen. In de loop van 2008 is de NEN 
2082 beschikbaar gekomen als richtlijn voor archiefbeheersystemen en 
te verwachten valt dat verschillende leveranciers hierop zullen inspelen. 
De eerste (Decos) is inmiddels gecerti�ceerd.

Het volledig digitaal werken is nog bij geen enkele gemeente binnen 
bereik. In de stad Groningen kiest men bewust voor een stapsgewijs 
project met een opleidingstraject voor medewerkers DIV, hetgeen in lijn 
is met het advies van de inspectie. Daar waar gemeenten willen starten 
met een traject van digitalisering, kon goed gebruik worden gemaakt van 
de expertise van de inspecteur digitale archieven.

De komende jaren zal moeten worden geïnventariseerd op welke wijze 
alle digitale archiefbescheiden en de bijbehorende processen in beeld zijn 
bij de gemeenten. De organisatiestructuur maakt vaak dat beslissingen op 
dit terrein niet tevoren worden afgestemd met de betrokken archiefbe-
heerders, zodat achteraf naar oplossingen moet worden gezocht om aan 
de archiefwet te kunnen voldoen. Het is gebleken dat gemeenten zich 
bewust zijn van dit probleem en willen werken aan verbetering. Dit is 
ook gebleken door de goede opkomst voor de door de inspectie 
georganiseerde bijeenkomsten en cursussen op dit terrein.

Bouwzaken

De archiefbewaarplaatsen in de provincie gaan steeds meer voldoen aan 
de wettelijke eisen ten aanzien van bouw en inrichting. Meer dan de hel� 
van de gemeenten gebruikt een datalogger om het verloop van tempera-
tuur en relatieve vochtigheid te volgen, zodat tijdig kan worden 
ingegrepen bij afwijkingen. Dat is een goede start, temeer daar bij 
tweederde van de gemeenten nog niet de vereiste lucht�ltering aanwezig 
is. Dit verhoogt namelijk het risico van schimmelvorming en andere 
aantasting van archiefbescheiden bij afwijkende klimatologische 
omstandigheden. Bij één gemeente is de situatie erg zorgelijk, omdat er 
rechtstreekse toetreding van buitenlucht mogelijk is.

Een voortdurend punt van aandacht blij� de inrichting van de 
bewaarplaatsen. Vaak worden er zaken opgeslagen die er niet thuis 
horen en staan kasten en stellingen niet goed. De bereidheid om dit te 
verbeteren is algemeen aanwezig, al duurt het door de geringe 
beschikbaarheid van mensen en middelen vaak wel even voordat tot 
uitvoering wordt overgegaan. 
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Eenvoudige aanpassingen, zoals het plaatsen van de juiste blusmiddelen 
en verlichting, geven doorgaans minder problemen.
Vanwege de geringe capaciteit en het ontbreken van speci�eke 
deskundigheid bij gemeenten is het noodzakelijk dat de inspectie 
regelmatig de bewaarplaatsen blij� toetsen. Te gemakkelijk verandert 
anders de situatie, zowel door gerichte acties als door het ontbreken 
daarvan, zodat de bewaarcondities voor openbare archieven verslechteren.

Veruit de meeste gemeenten hebben naast de archiefbewaarplaats ook 
nog archiefruimten in gebruik. Hier zijn tijdelijk archiefbescheiden 
opgeslagen, in afwachting van overbrenging of vernietiging. De meeste 
gemeenten hebben nog geen zicht op de bewaarcondities in archief-
ruimten en weten niet welke eisen ze daaraan moeten stellen. Hierop zal 
de inspectie in het volgende verslagjaar terugkomen. De gemeenten 
zullen voor die tijd zich gaan verdiepen in hun eigen situatie.
Een derde van de gemeenten maakt gebruik van externe opslag van (op 
termijn vernietigbare) archiefbescheiden, soms in het kader van een 
samenwerkingsverband. Vanuit de inspectie is gewezen op de risico’s van 
commerciële opslag en de mogelijkheid om een keuring aan te vragen 
door de bouwcommissie van de gezamenlijke inspecties. Dit hee� 
inmiddels in één geval geleid tot een negatief oordeel, waarop de 
gemeente zich nu beraadt. Over het algemeen is men wel kritischer ten 
aanzien van externe opslag dan men dat is ten aanzien van de eigen 
archiefruimten.

Verantwoordelijkheden en opleidingsniveau

De gevraagde opgave van de gemeenten werd in drie gevallen nog niet 
ontvangen. Het opleidingsniveau van de archiefbeheerders in de 
provincie Groningen is vrij traditioneel van opbouw. Men hee� een 
gedegen basiskennis van dossieropbouw en vaak ook wel ten aanzien 
van het ontsluiten van archieven. Veel minder is men voorbereid op de 
intensieve samenwerking met ICT, die voor de opbouw van een digitaal 
archief noodzakelijk is. In het najaar zijn daarom verschillende 
cursussen via de inspectie aangeboden die kunnen helpen bij het 
opvullen van deze leemte.

De bezetting gee� in ruim een kwart van de gevallen aanleiding tot zorg, 
vanwege de geringe omvang. Wanneer medewerkers uitvallen, moet worden 
teruggevallen op externe hulp en vaak zijn de medewerkers slechts parttime 
belast met het archiefbeheer.

Bij een derde van de gemeenten is er momenteel onvoldoende centraal 
archiefbeheer, met name op het terrein van de stukken van bouw- en 
woningtoezicht. Dit is een voorwaarde voor de goede opbouw van het papieren 
archief, evenals het dat is voor de vorming van een digitale archief. Vaak lee� de 
misvatting dat men problemen met archiefvorming zal oplossen door 
verdergaande digitalisering. Dit geldt alleen voor sommige procesmatige 
aspecten, zoals de rappellering van stukken. Bij twee van de vijf Groninger 
gemeenten is daar nu nog geen goede oplossing voor aanwezig, hetgeen 
verschillende risico’s met zich meebrengt. Niet alleen kunnen burgers bij het te 
laat behandelen van stukken claims neerleggen, ook zal de archiefbeheerder 
onvoldoende grip op sommige dossiers kunnen houden. Gelukkig hebben 
vrijwel alle gemeenten wel het idee dat dit een belangrijk instrument is ter 
verbetering van de interne kwaliteit.
Het is zorgwekkend, dat slechts een minderheid van de gemeenten beschikt 
over voldoende informatiekanalen om op de hoogte te blijven van de 
ontwikkelingen in het vakgebied. In drie gevallen worden er geen vakbladen 
gelezen. Gevoegd bij de soms krappe bezetting voor archiefbeheer, die weinig 
tijd laat voor verdere verdieping, maakt dat men onvoldoende kan inspelen op 
nieuwe ontwikkelingen. De wens van veel gemeenten om te komen tot 
gezamenlijke voorlichting door inspectie en commerciële partijen kan niet 
worden gehonoreerd: de soms verschillende belangen van betrokken partijen 
belemmeren de voortgang teveel. Algemeen was men dan ook blij met het 
initiatief van de inspectie om met een digitale nieuwsbrief te komen.

Documenten over archiefzorg en archiefbeheer

Veel van de gemeenten meldden dat hun archiefverordening en besluit 
informatiebeheer niet waren bijgehouden. De meeste overige gaven aan dat niet 
te weten en in slechts twee gevallen kon meteen worden vastgesteld dat beide 
documenten in orde waren. Dit resultaat schudde ook veel gemeenten wakker, 
zodat sommige nog tijdens het verslagjaar de handschoen hebben opgepakt.
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Aanvullend is aan de orde gekomen dat alle gemeenten - uitgezonderd 
de stad Groningen – hun bewaarplaatsen ook voor bescheiden 
gebruiken die nog niet overgedragen zijn. Dit moet adequaat worden 
verwoord in het besluit informatiebeheer, waarin immers de 
bewaarplaats voor openbare archiefbescheiden wordt aangewezen. De 
meeste gemeenten moeten hiervoor ook nog een depotlijst samenstel-
len en lopen tot die tijd het risico dat ze voor sommige stukken een te 
ruime openbaarheid hanteren.

Bij zeker zestien van de Groninger gemeenten is geen actueel 
documentair structuurplan (DSP) vastgesteld. Dit betekent dat ze een 
belangrijk hulpmiddel bij de opbouw van een digitaal archief missen 
en dat ze onvoldoende zicht hebben op hun interne informatieopslag. 
Volgens de archiefwet moet er een actueel, volledig en samenhangend 
overzicht van alle archiefbescheiden aanwezig zijn. Aangezien het 
DSP daartoe het meest geëigende middel is, zijn alle achterblijvende 
gemeenten nogmaals aangespoord om dit te regelen. In veel gevallen 
wil men dit oppakken bij de uitrol van digitale proceslijnen, maar het 
gevaar bestaat dat men veel materiaal dat daarvóór is ontstaan niet 
meer in beeld krijgt.

Twee van de vijf gemeenten hebben nog steeds geen bezoekersreglement 
vastgesteld. In het Convenant openbaarheid archieven in de provincie 
Groningen (2007) hadden bijna alle zorgdragers (op vier na) zich 
daarvoor uitgesproken, zodat mag worden verwacht dat hierin de 
komende tijd snel verbetering zal optreden. Geen enkele van de 
deelnemende gemeenten meldt problemen met de uitvoering van het 
convenant, al is bij een gemeente de vaste studieplek voor bezoekers 
moeilijk te realiseren in de huidige situatie.

Vrijwel alle gemeenten (23) leggen de vernietiging van archiefbescheiden 
op de juiste manier vast, maar lang niet alle gemeenten hebben verklarin-
gen van overbrenging bij hun openbare archieven. Te vaak ontbreekt het 
besef, dat openbare archiefbescheiden een andere behandeling krijgen 
dan de overige. Hiervoor werd al gewezen op de noodzaak om voor de 
bewaarplaats dit onderscheid goed aan te geven. De verklaringen van 
overbrenging vormen daarvoor de vereiste basisdocumenten.

Samenvattend kan worden gesteld dat teveel gemeenten hun formele 
documenten niet geheel op orde hebben. Wanneer de komende jaren 
wisselingen in het personeelsbestand zullen voorkomen, gee� dit een 
sterk verhoogd risico ten aanzien van het correcte beheer en gebruik van 
de archieven. Nu kunnen de ervaren archiefbeheerders vaak vanuit hun 
speci�eke kennis van de locale situatie eventuele problemen voorkomen. 
Ook de sterk opkomende automatisering van de informatiestromen 
vereist een goede formele verankering van het archiefbeheer, omdat 
alleen uit de vastgelegde randvoorwaarden systemen worden opgebouwd.

Overige zaken in Groningen

In tegenstelling tot de provincie Drenthe was er in Groningen geen 
regulier overleg voor archiefbeheerders. Daarom werd samen met het 
RHC Groninger Archieven op 2 oktober een eerste bijeenkomst 
georganiseerd, die goed werd bezocht. A�ankelijk van de behoe�e van 
de gemeenten en waterschappen in de provincie zal dit in 2009 een 
vervolg gaan krijgen.
Op verzoek van Groningen Seaports werd meegewerkt aan de voorberei-
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voorbereiding van een nieuwe selectielijst. De vigerende lijst moet periodiek 
worden vernieuwd en het samenwerkingsorgaan hee� zich niet aan de 
gemeentelijke selectielijst geconformeerd. Via de inspectie konden contacten 
met de havenbedrijven van Amsterdam en Rotterdam worden gelegd en is 
het concept uit de laatste stad doorgespeeld naar Delfzijl.
Op 7 februari werd door commissaris Max van den Berg de beeldbank van de 
gemeente Hoogezand-Sappemeer feestelijk geopend. Deze omvat meer dan 
5000 foto’s uit het gemeentearchief en dat aantal groeit nog steeds. Veertien 
vrijwilligers zijn bezig met het beschrijven van het materiaal op de website 
(www.beeldbankhs.nl).
Net als in voorgaande jaren is er medewerking verleend aan de organisatie van 
de Dag van de Groninger Geschiedenis, die op 11 oktober bij het RHC 
Groninger Archieven werd gehouden en door ruim 1500 mensen werd 
bezocht. De "gezamenlijke archieven” waren aanwezig met een stand op de 
informatiemarkt in de studiezaal. 
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Gemeenten in Fryslân
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Digitale archiefvorming

Bij zevenentwintig gemeenten is de voortgang van het ontwikkelen van 
digitale archiefprocessen beoordeeld. Bij dertien gemeenten hiervan kon 
duidelijk een vooruitgang worden geconstateerd ten opzichte van een 
jaar eerder. Bij twaalf gemeenten was de vooruitgang gering en bij twee 
gemeenten was er geen vooruitgang. Er is hierbij niet alleen gekeken naar 
de ontwikkeling van digitale toepassingen, maar ook naar het verstevigen 
van de basis binnen de organisaties om de volgende stappen te kunnen 
dragen. Interessant is dat samenwerking met andere gemeenten bij de 
digitalisering bij tien gemeenten als positief werd beoordeeld, maar bij 
dertien gemeenten als vertragend werd gezien. Naar onze mening is het 
bij elkaar in de keuken kijken en verdere samenwerkingsvormen 
noodzakelijk.

Een goede archiefvorming, ook op digitaal gebied, begint bij de 
betrokkenheid van de DIV afdelingen bij de postregistratie. Bij de op dit 
punt onderzochte gemeenten werd in overgrote meerderheid van 
drieëntwintig gemeenten de postregistratie door de DIV uitgevoerd. In 
drie gevallen werd de registratie door een andere afdeling uitgevoerd, 
maar wel onder directe aansturing door DIV. In twee gevallen ging de 
registratie grotendeels buiten DIV om. De belangrijkste standaard voor 
archivering is vanouds de Basis-archiefcode (BAC). Slechts bij zeven 
gemeenten wordt de BAC niet meegenomen bij de registratie, wel bij de 
archivering. Dit belemmert de vindbaarheid van de stukken in de 
dynamische fase. Bij twee gemeenten is de BAC geheel losgelaten en 
worden de werkprocessen ook gebruikt voor de indeling van het archief. 
Het aanzienlijke risico hierbij is dat de processen niet mee worden 
gearchiveerd als toegang op het archief en dat er bij de constante 
wisselingen van processen geen aanpassingen van dossierindeling wordt 
uitgevoerd. De NEN 2082 richtlijn voor archiefbeheersystemen, die in 
2008 beschikbaar kwam, speelt bij de organisaties nog geen duidelijke rol. 

Het is belangrijk dat de digitale ontwikkelingen bij de informatievoorzie-
ning worden aangestuurd door de DIV. Hier zit tenslotte de vakkennis 
voor archiefzorg en archiefbeheer. Dit wordt bevestigd door het feit dat 

de DIV bij alle organisaties, behalve één, wordt genoemd als eerste 
verantwoordelijke voor de "doorvoering" van wet- en regelgeving op 
archie�errein. Ook bij digitale ontwikkelingen speelt DIV de hoofdrol.

Bij achtentwintig gemeenten is gevraagd naar de duurzaamheid van de 
postregistratie, bedoeld voor langdurige bewaring. Dit niet alleen 
vanwege de toegevoegde waarde ervan voor de vindbaarheid in de 
dynamische fase, maar ook als extra informatie vanuit historisch 
oogpunt. Hier waren de resultaten erg slecht: alleen in elf gevallen 
waren alle registraties raadpleegbaar. In de meeste andere gevallen was 
alleen de meest recente registratie vanaf het jaar 2000 bewaard gebleven.

Bouwzaken

Slechts acht van de zesentwintig op dit punt geïnspecteerde gemeenten 
bleken te beschikken over voldoende water- en rook melding in de 
bewaarplaats. Dit is een gevaarlijke omissie, omdat landelijke voorbeel-
den het risico van kostbare en onherstelbare situaties door onvoldoende 
meldapparatuur aantonen. Hiernaast bleek een derde van de organisa-
ties niet te beschikken over voldoende wettelijk voorgeschreven 
blusmiddelen. 

Archiefruimten en archiefbewaarplaatsen zijn alleen bestemd voor de 
bewaring van archieven, vanwege de gevaren die andere voorwerpen 
met zich meebrengen. Dit wettelijke uitgangspunt wordt over het 
algemeen goed nageleefd. Desondanks is bij acht van de achtentwintig 
op dit punt geïnspecteerde gemeenten van dit uitgangspunt afgeweken. 
Zes van deze acht situaties waren het vorige jaar overigens nog in orde. 
Waarom in 2008 bewust meer risico is gelopen is onduidelijk, tenzij het 
gaat om onvoldoende bergruimte voor bijvoorbeeld kantoorbenodigd-
heden elders in het gebouw. Het opbergen van kantoorspullen in de 
bewaarplaats is uiteraard niet de bedoeling. Buiten de archiefruimte en 
archiefbewaarplaats bevinden zich vaak archiefbescheiden op de 
afdelingen. Slechts drie gemeenten bleek over voldoende waarborgen 
bij brand en inbraak, zoals veilige kasten, te beschikken voor de 
tijdelijke bewaring op de afdelingen. 
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Verantwoordelijkheden en opleidingsniveau

Er bestaan geen vaste algemeen geaccepteerde normen voor de 
formatie van een DIV afdeling, gerelateerd aan het aantal inwoners, 
medewerkers of aantallen geproduceerde stukken. Toch leverde 
navraag naar de verantwoordelijkheden en formatie bij zesentwintig 
gemeenten interessante gegevens op. 
Ten eerste bleek het dat de DIV medewerkers het meest zichtbaar en 
daarmee e�ectief zijn in organisaties waar minder dan drie 
verantwoordelijken zijn tussen de hoogst bestuurlijk verantwoordelijke 
en DIV medewerkers. Ten tweede geven vijf organisaties aan dat er bij 
de DIV afdeling niet ingevulde uren zijn. Een ervan maakt structureel 
gebruik van externe medewerkers. Daarnaast maken vijf andere 
organisaties, die aangeven geen “niet ingevulde” uren te hebben, 
structureel gebruik van externe medewerkers. Meer gepreciseerd bleek 
dat er totaal 2492 uren per week aan DIV taken worden besteed door 
gediplomeerde DIV medewerkers. Daarnaast worden 465 uren per 
week aan DIV taken besteed door medewerkers zonder archief- of 
informatieopleiding. Er worden 95 uren opgevuld door externe 
medewerkers en er zijn 141 uren per week onbezet.
Er kan worden vastgesteld dat het nodig is de eigen deskundigheid op 
een hoger peil te brengen door scholing en tijdig vervullen van interne 
vacatures.

Een van de belangrijkste middelen om de risico’s van incomplete 
dossiervorming te voorkomen is een regelmatige signalering en 
rappellering. Het inzichtelijk houden van stukken en de tijdige 
afdoening ervan vormen de beste bescherming tegen het kwijtraken 
van archiefbescheiden. Signalering en rappellering zijn verantwoorde-
lijkheden van het management. Bij slechts drie van de drieëntwintig op 
dit punt geïnspecteerde gemeenten vormt de rappellering een vast 
agendapunt voor het MT. Deze onvoldoende aandacht voor en 
uitvoering van de rappelfunctie is er de oorzaak van dat bij zestien van 
de genoemde drieëntwintig gemeenten de signalering en rappellering 
kwetsbaar of slecht is. Hierbij maakt het geen verschil in hoeverre de 
rappelfunctie is ingebed in een digitaal systeem. 

Documenten over archiefzorg en archiefbeheer

Het bleek dat alle geïnspecteerde organisaties beschikken over zowel 
een archiefverordening als een besluit informatiebeheer. Als dit 
noodzakelijk is worden deze documenten tijdig aangepast. Bij zestien 
van de negenentwintig op dit punt geïnspecteerde gemeenten zijn 
echter geen recente verklaringen van overbrenging aangetro�en. Deze 
organisaties zijn erop gewezen dat alleen met goede verklaringen van 
overbrenging de wettelijke openbaarheid, alsmede beperkingen erop, is 
geregeld. 

Zowel vanuit het oogpunt van publiekvriendelijkheid als vanuit dat 
van de veiligheid van archiefbescheiden is bij zevenentwintig gemeen-
ten gevraagd naar een studiezaalreglement, dat het raadplegen van 
archieven inkadert. Hieraan moet duidelijk meer aandacht worden 
besteed: slechts zeven organisaties beschikten over een dergelijk 
reglement. Bij de inspectie is een model beschikbaar. 

Bijna alle gemeenten beschikken over een verklaring van vernietiging. 
De enkele organisatie die niet aan deze wettelijke verplichting voldeed, 
beschikte wel over andere overzichten waarop de gevraagde informatie 
te vinden was. 

Slechts drie gemeenten beschikten over een depotlijst, waarin de unieke 
plek in een archiefbewaarplaats gekoppeld is aan een toegang. Met een 
depotlijst is de vindplaats van archiefbescheiden duidelijk, terwijl ook 
gelijk de vrije ruimte is te overzien en onbekendheid van bepaalde 
archieven wordt voorkomen. De voornaamste reden van het ontbreken 
bij zoveel gemeenten is de overzichtelijkheid van de bewaarplaats zelf. 

Overige zaken in Fryslân

De provinciale doelstelling om de publieksfunctie van de gemeentelijke 
archieven en veiligstellen van archieven in de regio van vorming te 
verbeteren door het aanstellen van streekarchivarissen en het inrichten 
van Historische Informatie Punten (HIP) werd verder uitgevoerd.
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De resultaten van het project in de Zuidwesthoek moeten nog worden 
afgewacht. Maar gelet op het grote opgebouwde draagvlak bij culturele 
organisaties in het gebied, de plannen en de ambities van mw. Booij kan 
dit met vertrouwen worden tegemoet gezien. Het geheel kan en moet 
dan ook meer als voorbeeld worden gezien voor andere vergelijkbaar 
homogene “streken” en als voorbeeld hoe door onderlinge gemeentelijke 
samenwerking met zeer beperkte kosten de archiefschatten die voor 
handen zijn een veel groter maatschappelijk nut kunnen krijgen en 
hiertoe worden veilig gesteld. 

Samen met Tresoar, het Streekarchivariaat Noordoost Friesland, 
Historisch Centrum Leeuwarden en een vertegenwoordiger van de 
overige gemeenten werden, samen met technisch bureau Pictura uit 
Heiloo, de voorbereidingen afgerond van de digitalisering van alle 
openbare akten van de Burgerlijke Stand in Fryslân, deze te koppelen aan 
bij Tresoar berustende indexgegevens en het geheel vervolgens te publi-
ceren op de internetsite Alle Friezen.nl. Ook werd een goed bezochte 
voorlichtingsbijeenkomst georganiseerd. De site zal in het voorjaar van 
2009 de lucht ingaan. Evenals het FriesArchiefNet, waarop de vind-
plaatsen en toegangen op de archieven te vinden zijn, kan deze site een 
belangrijke hoofdader worden in de digitale infrastructuur in Fryslân. 
Voorwaarde is dan wel dat gemeenten het belang inzien van deelname. 

In de Zuidwesthoek van de provincie kon drs. A. Booij als coördinator 
streekarchief worden aangesteld. De HIP’s werden verder ingericht. 
De inspectie werkt hier van harte aan mee door als agendalid deel te 
nemen aan de programmacommissie. Voor het gebied Heerenveen, 
Skarsterlân en Lemsterland kwam het verkennende rapport over dit 

onderwerp van de hand van bureau Bulder 
gereed. Het werd positief ontvangen. Ondanks 
het feit dat het hier gaat om een gemeentelijke 
taak, die in onderlinge samenwerking kan 
worden uitgevoerd, zal er in 2009 moeten 
blijken of er voldoende middelen beschikbaar 
komen. In Drachten werden de eerste gesprek-
ken gevoerd over een vergelijkbare aanpak.

Voor de vierde keer werd in het kader van Open Archievendag een wederom 
zeer succesvolle boot- en treintocht georganiseerd. Doel is een breder publiek 
in contact te brengen met de historie van een streek door gebruik te maken 
van de archieven en musea aldaar. Dit jaar bracht de tocht de ruim honderd 
belangstellenden van Leeuwarden via Franeker naar Harlingen. Onderwer-
pen waren ondermeer het Van Harinxmakanaal, de Universiteit in Franeker 
en collectie en archiefbewaarplaats in het Hannemahuis te Harlingen. Het 
enthousiasme en de deskundigheid van de sprekers bepaalde het succes van 
deze dag.

Van een heel andere aard was het bezoek dat voor gedeputeerde mevr. J. A. de 
Vries werd georganiseerd aan de archieven in de gemeenten Boarnsterhim, 
Bolsward, Franeker en het Historisch Informatie Punt in de bibliotheek van 
Bolsward. Doel was een beeld te krijgen van het archiefbeheer in het 
algemeen en de publieksfunctie van archieven in het bijzonder.

In de gemeente Weststellingwerf voltooide mevr. C. de Vries met zeer goed 
gevolg haar opleiding VVA, waarvoor zij een inventaris maakte van het 
secretariaatsarchief 1970-1979. De inspectie verzorgde de begeleiding. In 
dezelfde gemeente werd de inspectie betrokken bij een proefproject met als 
doel een goed bruikbaar digitaal gemeentelijk archief op te zetten.
Bij de gemeente Wûnseradiel werd dhr. O. Gielstra door de inspectie 
geadviseerd bij het uitvoeren van verschillende archiveringswerkzaamheden. 
In het noorden van de provincie werden samen met het streekarchivariaat de 
mogelijkheden tot samenwerking met Terschelling en Vlieland verkend.
 

Ontscheping in Harlingen van de 
deelnemers aan de boottocht op de 
Landelijke Archievendag 2008
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Waterschappen
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Digitale archiefvorming

Drie van de vijf noordelijke waterschappen bleken bezig te zijn met het 
vullen van het documentair structuurplan, dat voor gezamenlijk gebruik 
is opgesteld. Dit DSP dient als ordeningsschema voor de afgehandelde 
werkprocessen. Hieraan vooraf gaat het compleet en gedetailleerd in 
kaart brengen van deze werkprocessen. Door deze werkwijze wordt het 
archief veel completer en bruikbaar als huidige informatiebron. 
Voorkomen wordt zo dat relevante gegevens worden opgeslagen in de 
bestanden van individuele medewerkers.
Bij tenminste twee waterschappen wordt de waterschapscode als één van 
de metadata gekoppeld aan de werkprocessen. Hierdoor worden deze na 
a�andeling in een stabiel archiveringssysteem opgenomen, waardoor ook 
over een langere termijn gegevens van een “zaak” in samenhang met 
andere zaken over hetzelfde onderwerp kunnen worden gevonden. Zo 
wordt overzicht verkregen van het archief, dat niet alleen nodig is voor 
het snel vinden van complete en betrouwbare stukken, maar ook voor het 
uitvoeren van periodieke selectie en vernietiging ervan. Hierdoor kan aan 
wettelijke verplichtingen worden voldaan en blij� het archief een goed 
beheersbaar geheel. Voorkomen wordt dat steeds wisselende proceswijzi-
gingen bij a�andeling van eenzelfde of samenhangende zaken de 
noodzakelijke stabiliteit van het archiveringsysteem ondergraven. 
Bedacht moet worden dat bij het koppelen van processen aan de code en 
vervolgens het archiveren van de afgehandelde zaken op logische wijze 
binnen dossiers, a�ankelijk van de complexiteit, het vakmanschap van de 
DIV-er nodig is om de structuur te bewaken en tot logische verbanden te 
komen. Een goede beleidsmedewerker en beleidsvisie, zoals is opgesteld 
door Reest en Wieden en een nauwe samenwerking van DIV met ICT is 
hierbij een voorwaarde evenals een goed en voldoende robuust DMS, dat 
voldoet aan NEN 2082.

Zo kan een digitaal archief verantwoord worden opgebouwd. Omdat de 
informatievoorziening overwegend digitaal verloopt, zal dit ook voor de 
archivering moeten gelden. Hybride situaties van deels analoog en deels 
digitaal zijn onwenselijk maar de komende tijd nog wel onvermijdelijk. 

Het is vergelijkbaar met de zeilvaart en de opkomst van motoren. 
Vanaf het begin van de vorige eeuw werden geruime tijd op 
motorschepen door de verzekeringsmaatschappijen ook zeilen 
voorgeschreven, als reservecapaciteit bij storingen maar ook omdat 
het soms scheelde in kosten.

Bij de opbouw van digitale archivering blijven nog verschillende 
vragen open. Met name de toekomstige bestemming en archivering 
van permanent te bewaren bestanden in eDepots. Deze zijn nog in 
een ontwikkelstadium. Niet alleen in technische zin maar ook bij het 
bereiken van een verantwoorde kostenstructuur. Een andere vraag is 
de archivering van digitale systemen zoals voor GIS informatie en 
leggerinformatie. Worden gegevens uit dergelijke systemen binnen de 
processen gearchiveerd of krijgen de systemen een afzonderlijke 
plaats binnen het DSP toebedeeld. Kort geformuleerd: ”wat behoort 
tot het archief ”. Wanneer er voldoende vertrouwen is opgebouwd in 
het digitale archief zal de vraag actueel worden of dit leidend kan zijn 
in de zin van de Archiefwet 1995 en vervolgens of er nog analoge 
archivering plaatsvindt, om welke bestanden het dan gaat en wat de 
status ervan is.

Bouwzaken

Bij het Wetterskip Fryslân blij� de tijdelijke huisvesting van de 
archieven in het depot van Tresoar een slepende zaak. Er is een 
programma van eisen opgesteld voor nieuwbouw bij het waterschap, 
waarbinnen ook een archiefbewaarplaats met studieruimte is 
voorzien. 
Er is de overige vier waterschappen weer gevraagd naar de lucht�lte-
ring in de klimaatinstallatie door een F9 �lter. Bij een organisatie is 
die geplaatst, bij een andere in voorbereiding. In alle gevallen worden 
temperatuur en vochtigheid periodiek gemeten en geregistreerd, in 
twee gevallen door een datalogger. Voor zover van toepassing is 
wederom aangedrongen op aanschaf van archiefveilige koolzuur-
sneeuwblussers in plaats van schuimblussers. 
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Er is voldoende discipline geconstateerd bij het centraal bewaren 
van de archieven. Decentrale bewaring buiten de archiefbewaar-
plaatsen vindt slechts beperkt plaats en externe plaatsing van 
archiefmateriaal in commerciële depots is niet aan de orde. 
Bij twee waterschappen is naast de bewaarplaats ook nog een 
archiefruimte in gebruik. Aan hen is gevraagd om voor 2009 een 
inschatting van de risico’s van de huidige opslag te gaan maken, 
want ook archiefruimten moeten aan wettelijke regels voldoen. 

Verantwoordelijkheden en opleidingsniveau

Er is bij de vijf waterschappen goed oog voor het belang van goed 
opgeleide DIV medewerkers die de organisatie goed kennen evenals 
de werkmethoden, de eisen die aan het centraal archief worden 
gesteld én zich servicegericht opstellen. Zo wordt door DIV een 
actieve bijdrage aan de procesverbetering gegeven. Zeker bij de 
digitale archivering gaat het om het kennen van het gehele proces 
van informatievoorziening vanaf de registratie via de a�andeling en 
archivering tot en met de maatschappelijke gerichte functie van het 
historische archief. Bij het waterschap Noorderzijlvest kwam in het 
kader van de opvolging van archivaris de beleidsmatige taak van de 
archivaris bij een dergelijke organisatie op tafel. Er is geconstateerd 
dat de archivaris nieuwe stijl niet alleen het openbaar archief 
beheert en actief de historische maatschappelijke functie verzorgt. 
Hij of zij gee� beleidsmatig ook mede sturing aan de inrichting van 
het gehele proces van registratie, bewaartermijnen, ordening en 
beheer van informatie. Daarnaast bewaakt hij de kwaliteit van het 
proces, zorgt ervoor dat permanent te bewaren archiefstukken 
zonder veel nawerk in het historische archief worden opgenomen. 

De waterschappen vergaren hun kennis via vakbladen en bezoeken 
van bijeenkomsten van ondermeer het Waterschapshuis of de 
Drentse kring van archiefbeheerders. Het noordelijk overleg van de 
archiefbeheerders staat op een laag pitje.
Wat ook opvalt is dat alle vijf waterschappen planmatig (willen) 
werken en goed oog hebben voor het opstellen van beleidsplannen 

voor DIV en archiefafdeling. Er is aandacht voor opleidingen, 
waaronder in-company SOD cursussen, het bezoeken van DIV 
bijeenkomsten en het lezen van vakbladen.

Bij Hunze en Aa’s werd het afgelopen jaar ruim aandacht besteed aan 
de waterschapsgeschiedenis. 
Er werd aan een project voor het basisonderwijs deelgenomen, een 
tentoonstelling ingericht en deelgenomen aan de Groninger historische 
beeldbank. Er wordt voor archiefonderzoek een studieruimte ingericht.

Bij het waterschap Noorderzijlvest is op passende wijze afscheid 
genomen van genoemde archivaris drs. A .L. Hempenius. Na 35 jaar 
gedreven inzet voor het toegankelijk maken van de archieven van het 
waterschap en haar zeer talrijke rechtsvoorgangers, waaronder vele 
molenpolders, voor het verzamelen en uitdragen van zijn zeer 
gespecialiseerde kennis van de waterschapshistorie en voor talrijke 
publicaties moest hij wegens pensionering de ambtelijke dienst 
tenslotte verlaten.

De medewerker historische archieven van het waterschap Hunze en Aa's, 
mevr. I.G. van Duinen, verzorgde beschrijvingen voor de beeldbank.
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Documenten over archiefzorg en beheer

Het vaststellen van een archiefverordening en een besluit informatiebe-
heer laat nog te wensen over. Slechts bij één waterschap is dit volledig in 
orde, bij de overige moeten deze documenten worden opgesteld of 
aangepast. Hierdoor wordt de taakuitvoering van de DIV alsmede 
archie�aken geformaliseerd.

Hetzelfde geldt voor bezoekersreglementen, verklaringen van overbren-
ging waarmee de formele openbaarheid wordt geregeld en depotlijsten 
van de inhoud van de bewaarplaats. Aan de opstelling ervan ontbreekt 
nog te veel. Dit geldt ook voor vermelding op de eigen websites over de 
mogelijkheden voor archiefonderzoek, met Velt en Vecht als gunstige 
uitzondering. Dit waterschap hee� als enige een bezoekersreglement.

Beter wordt de verplichting tot het opmaken van verklaringen van 
vernietiging nageleefd. Hiermee wordt de vernietiging geformaliseerd en 
kan, in een bijlage, worden nagegaan om welke stukken het gaat. Bij twee 
waterschappen werden deze onmisbare verklaringen niet opgesteld, 
waardoor formeel het vernietigd zijn van een stuk achteraf niet kan 
worden vastgesteld!

Tenslotte kan het zeer positieve feit worden vastgesteld dat bij alle vijf 
waterschappen veel aandacht is en lange tijd is geweest voor het 
toegankelijk maken van de oudere archieven, het digitaal publiceren van 
de toegangen en het voorkomen van nieuwe achterstanden door goede 
procesbeheersing. Deels worden of zijn deze inventarisatietaken 
uitgevoerd door externe medewerkers, zoals bij Reest en Wieden en Velt 
en Vecht, deels in eigen beheer. Ook voor het gespecialiseerde inventari-
satiewerk van kaarten en tekeningen is voldoende aandacht.
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Provincies
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Drenthe

Gestaag is in Drenthe verder gewerkt aan de afronding van de overdracht van 
het archiefblok over de periode 1950-1987, die binnenkort zal plaatsvinden. 
De overdracht van het provinciale fotoarchief kon nog niet worden 
afgerond, al zijn inmiddels wel alle aspecten beter in beeld gekomen. De 
foto’s en negatieven berusten al geruime tijd bij het Drents Archief, maar de 
ontsluiting, selectie en materiële verzorging laten nog te wensen over.

Drenthe is trekker voor het gezamenlijke overleg van beleidsmedewerkers 
en leidinggevenden van DIV en ICT in de drie noordelijke provincies. In 
het verslagjaar werden drie bijeenkomsten gehouden en verschillende 
vernieuwingen op het snijvlak van beide disciplines werden besproken. 
Aan de orde kwamen ondermeer de kansen en knelpunten van de 
lopende digitale activiteiten, het gebruik van het DMS systeem in 
Drenthe, het provinciebreed zaaksgewijs werken en de reikwijdte en 
beperkingen van de nieuwe beleidsregel voor vervanging.
Graag zou men zien dat het gezamenlijke overleg een minder vrijblijvend 
karakter had en dat de drie RHC’s die provinciale archieven beheren 
erbij betrokken worden. Die gezamenlijke aanpak is de enige manier om 
op termijn een eDepot te kunnen realiseren: de gecompliceerde 
problemen die moeten worden overwonnen, de hoge kosten die zijn te 
verwachten en de specialistische kennis die moet worden gewaarborgd 
vragen om een grootschalige inzet. Het is hard nodig een visie op deze 
problematiek te gaan formuleren.

De komende jaren zal het provinciehuis worden verbouwd en wordt de 
�exibele werkplek ingevoerd. Om die reden wordt �ink ingezet op het 
digitaliseren van werkprocessen, wat als voorwaarde voor het nieuwe 
werken moet worden gezien.
Voor het archiefwaardig inrichten van de informatievoorziening moet 
veel werk worden verzet. De hier gekozen geleidelijke aanpak, met inzet 
van voldoende en deskundig personeel en tijdige inschakeling van 
medewerkers, begint inmiddels zijn vruchten af te werpen. Wanneer op 
deze voet verder wordt gegaan, kan Drenthe in de toekomst een goed 
werkend digitaal archief krijgen.

Fryslân

Naar aanleiding van het vernietigen van het archief van een van de fracties 
die na de verkiezingen uit de staten verdween, is door de inspectie het 
initiatief genomen om samen met de statengri�e, Tresoar en DIM alle 
archieven van statenfracties in kaart te brengen. Waar mogelijk zullen 
afspraken over overdracht naar Tresoar worden gemaakt en advies over 
archivering van recente bestanden worden gegeven. Na afronding van het 
project zal provinciebreed worden verder gegaan met de archieven van 
politieke partijen.

De bewerking en overdracht van het archief van de Waddenadviesraad werd 
begeleid, evenals de bewerking van de technische tekeningen van Provinciale 
Waterstaat door drs. K.A.M. Engbers. Ook bij het laatstgenoemde project 
ging het om de overbrenging naar Tresoar, gecombineerd met gedeeltelijke 
scanning voor de provincie. Het vordert goed en kan binnen de begrote 
periode van 4 jaar worden afgerond. Punt van zorg is nog wel de beschik-
baarheid van voldoende digitale capaciteit. 

Nadat in 2007 nog een consoliderend beleid werd gevoerd voor de DIV 
afdeling, werden in 2008 ambitieuze stappen gezet om te komen tot een 
volledige digitale informatievoorziening, inclusief a�andeling en archive-
ring van stukken en aanpassing van de structuur en formatie van DIV. 
Noodzakelijke stappen, die evenwel pas succesvol zullen zijn als bij de 
uitvoering van de plannen ook de archivering voldoende aandacht krijgt. 
Juist hierbij loopt de provincie de komende jaren aanzienlijke risico’s.
Een risico is, dat er is nog te weinig kennis aanwezig is over wat bij de 
a�andeling van een zaak de archiefstukken zijn. Voorts is er geen stabiele en 
door de gebruikers geaccepteerde digitale structuur, zodat afgehandelde 
zaken niet altijd op een logische plaats in de dossiers worden geplaatst. Een 
andere risico is, dat de dossiers onderling niet altijd logisch gerangschikt zijn. 
Zowel zaken als dossiers kunnen vervolgens niet goed door eenduidige 
omschrijvingen toegankelijk worden gemaakt. Evenmin zijn ze zodanig 
ingericht, dat selectie en vernietiging goed mogelijk zijn. Tenslotte bestaat het 
risico, dat de permanent te bewaren dossiers uiteindelijk pas na veel nawerk -dus 
vertraagd en met extra kosten- kunnen worden overgedragen aan Tresoar. 
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Door vernieuwingen goed voor te bereiden en uit te voeren met 
deskundig, ingewerkt en gemotiveerd personeel, kunnen dergelijke 
risico’s worden voorkomen. Maar ook als de voorbereiding goed is zal 
digitale archivering, net als in de analoge situatie, nog voortdurend veel 
maatwerk, improvisatie en bijstelling van de systemen vragen. 
Onderschatting van de complexe problematiek rond digitaal informa-
tiebeheer zal ertoe kunnen leiden dat het archief steeds minder 
compleet en toegankelijk wordt, selectie achterwege blij� en afgehan-
delde zaken niet tijdig worden gearchiveerd. Er kan daardoor geen 
betrouwbare en complete informatie worden verstrekt, waardoor het 
ambtelijk gebruik afneemt en schaduwarchivering op afdelingen 
evenredig toeneemt. 
De bewijskracht van het archief, belangrijk voor verantwoording, bij 
juridische kwesties en claims, kan tekort schieten als niet aan wettelijke 
eisen voor archivering wordt voldaan.
Andere gevolgen van onderschatting van digitaal informatiebeheer zijn 
extra kosten door lange zoektijden, schaduwarchivering, inhuur van 
personeel om achterstanden weg te werken en meer databeheer. 
Dergelijke kosten zijn een veelvoud van de kosten van een goed 
ingewerkte groep DIV medewerkers.
Gelukkig beschikt de provincie nog over kundig DIV personeel. 
Vakmensen zijn uitermate schaars en eenmaal vertrokken, gedwongen 
door reorganisatie of vrijwillig, niet snel te vervangen. Dat personeel 
moet uiteraard betrokken worden bij de nieuwe werkmethoden: 
bijscholing in vaktechnische vernieuwingen en het overdragen van 
kennis zijn nodig.

Groningen

In het verslagjaar zijn veelbelovende stappen gezet voor het herstel van 
de kwaliteit van de DIV afdeling. In de moeilijke overgangsjaren tussen 
analoge naar digitale archivering daalde het vertrouwen in de afdeling 
sterk. Voortdurend ontstonden nieuwe achterstanden bij selectie en 
toegankelijk maken en de schaduwarchivering nam toe. In 2008 kwam 
er een noodzakelijke uitbreiding van de formatie en startte een 
scholingsprogramma. Wanneer de nu ingezette lijn consequent wordt 

volgehouden, de dialoog met afdelingen wordt aangegaan en aan de 
structuur en onderhoud van het digitale archief voldoende aandacht 
wordt besteed, zal het vertrouwen in de afdeling snel kunnen herstellen.

De inspectie begeleidde de werkzaamheden van drs. K.A.M. Engbers 
bij het maken van een plaatsingslijst van het archief van de projectorga-
nisatie Blauwe Stad 1997-2002. Ook werden stukken over dit 
onderwerp bij andere betrokken organisaties, waaronder het provinciaal 
bestuur, voor de periode na 2002 in beeld gebracht. Het tekortschieten 
van centrale projectarchivering en de consequenties daarvan voor de 
kwaliteit van het archief bleken duidelijk bij dit project. Daarmee is de 
noodzaak van vakkundige en gemotiveerde DIV medewerkers 
nogmaals aangetoond.
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Korpsen regiopolitie
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Algemeen

Bij alle korpsen speelt de ontwikkeling van het shared servicecentrum 
noord. In dit centrum worden de beheers- en ondersteunende 
organisatie van de drie noordelijke korpsen samengevoegd. De afdeling 
DIV van de drie korpsen wordt ook samengevoegd en vermoedelijk in 
Assen gehuisvest. Bij de korpsen zullen decentraal werkende medewer-
kers DIV blijven.
Gesproken is bij alle drie over hoe Corsa in te zetten wanneer de 
shared services organisatie vorm hee� gekregen. Vanuit de inspectie is 
erop gewezen dat er drie gescheiden archieven en drie databases in 
Corsa zijn, zowel analoog als digitaal. Ieder korps is en blij� verant-
woordelijk voor hun eigen archief.
Aan de korpsen is gevraagd om op de hoogte blijven van de voortgang 
van SCC en de organisatorische vormgeving.

Een ander punt van aandacht is welke archiefstukken van de regiopoli-
tie in aanmerking komen voor permanente bewaring en overbrenging 
naar de archiefdienst. Dit moet in een verkennend onderzoek nader 
uitgewerkt worden in samenspraak met de archiefdienst. De neerslag 
in het archief moet een goed beeld geven van de taakuitvoering van de 
politie en de veelheid aan politietaken in beeld brengen. De Wet 
Politiegegevens moet in het onderzoek meegenomen worden. 

Alle drie korpsleidingen hebben ingestemd met de inhoud van het 
visiedocument DIV laten landen op de maan. Hieruit spreekt een 
heldere ambitie voor de DIVrol binnen elk korps. Twee van de drie 
korpsen hebben in het verslagjaar het overzicht met het opleidingsni-
veau en formatieve omvang van de archiefafdeling geleverd.

Bij alle korpsen is nog geen actueel documentair structuurplan (DSP) 
aanwezig. Volgens de archiefwet moet er een actueel, volledig en 
samenhangend overzicht van alle archiefbescheiden aanwezig zijn. In 
landelijk verband is men bezig een blauwdruk op te stellen, maar het 
gevaar bestaat dat dit te lang duurt. Het is belangrijk bij de eigen 
organisatie het goed te regelen.

Drenthe

Tijdens het inspectiebezoek bleek dat het archief van Rijkspolitie Drenthe 
gescheiden is van dat van de Regiopolitie. In een landelijk project van 
bewerking van voormalige Rijkspolitiearchieven volgt bewerking.
Een archiefverordening en besluit informatiebeheer zijn vastgesteld.
De digitalisering in Corsa loopt langzamer dan verwacht, er is vanuit DIV 
geen enkele grip op e-mail en voortgangscontrole en rappellering gebeurt 
nauwelijks. Deze situatie kan verbeteren als de secretariaten ook toegang 
tot Corsa krijgen. Aangedrongen is om de archivering van e-mail op te 
pakken. 

De DIV medewerkers vergaren kennis door het lezen van vakbladen en 
bezoeken de bijeenkomsten van het landelijk DIV overleg van de politie. 
Er is een speci�eke controle uitgevoerd op de archiefruimten in het nieuwe 
politiekantoor in Assen en in Meppel. Deze getoetst aan de regels uit de 
artikelen 2 tot en met 6 van de Regeling bouw en inrichting archiefruimten 
en archiefbewaarplaatsen (Stcrt.2001, 180). Uit deze toetsing bleek dat de 
ruimten op meerdere punten niet aan de wettelijke voorschri�en voldoen. 
Met name de brandpreventie en het klimaatbeheer zijn punten van zorg.
De inspectie wees erop dat voor eventuele afwijkingen van de ministeriele 
regelgeving een risicoanalyse moet plaatsvinden, zodat aannemelijk kan 
worden gemaakt dat er verantwoorde keuzes zijn gemaakt. In een eerste 
reactie gaf de politie aan dat de aanbevelingen in behandeling zijn bij de 
afdeling Huisvesting.
Vanuit de inspectie is gewezen op 
de verplichting tot tijdige 
vernietiging van archiefbeschei-
den, zodat de daarin vastgelegde 
informatie niet meer reconstru-
eerbaar is. Uit de archieven in 
Meppel is nog niets vernietigd.
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Fryslân 

Afgelopen tijd zijn goede resultaten bereikt met de opbouw van het team 
DIV en de scholing. Tijdens het inspectiebezoek kwam aan de orde dat 
door de vacaturestop de formatie van DIV onder druk staat. De inspectie 
hee� aangegeven dat dit punt extra aandacht moet krijgen.

De DIV medewerkers vergaren kennis door het lezen van vakbladen en 
bezoeken de bijeenkomsten van het landelijk DIV overleg van de politie.
Er wordt hard gewerkt aan de ordening en bewerking van de grote collectie 
semi-statische archieven. De nieuwe archiefruimte is getoetst en met name 
de waterdichtheid van de doorvoeringen van de luchtbehandeling in het 
plafond was reden tot zorg. 

Ook hier onttrekt e-mail zich aan het gezichtsveld van DIV en is de wens 
de secretariaten meer bij CORSA te betrekken. 
De dag- en nachtrapporten van de voormalige gemeentepolitie Leeuwar-
den zijn overgebracht naar het Historisch Centrum Leeuwarden. 

Groningen

De DIV medewerkers vergaren hier kennis door het lezen van vakbladen 
en bezoeken de bijeenkomsten van het landelijk DIV overleg van de politie.

De cluster DIV is steeds meer de spin in het web van de informatievoorzie-
ning. Er worden meer bestanden vanuit afdelingen aangeboden om 
centraal in de archiefruimte te laten beheren. De archiefruimte is opnieuw 
geordend en ingericht. Op de stellingen is duidelijk aangegeven welke 
bestanden erin worden bewaard. De ruimte maakt een nette indruk. Een 
archiefverordening en besluit informatiebeheer zijn (nog) niet vastgesteld.

Punt van zorg is dat uit cijfers van de cluster DIV blijkt dat zij steeds 
minder in staat is de selectie en archivering van afgedane stukken en van 
verzamelingen stukken die in een geheel van afdelingen komen goed en op 
tijd uit te voeren. De inspectie is van mening dat grote achterstanden niet 
gewenst zijn. 
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Landelijk Overleg van 
Provinciale Archie�nspecteurs
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In het verslagjaar hee� het LOPAI viermaal regulier vergaderd, op 30 januari, 2 
april, 25 juni en 8 oktober. Tot de belangrijkste zaken die in gezamenlijkheid 
werden geregeld behoorden de vaststelling van toetsingscriteria voor eDepots 
en het commentaar op de concept Archiefregeling 2008.

Namens de noordelijke archie�nspecties was de heer Bunskoeke betrokken bij 
het vaststellen van de toetsingscriteria voor eDepots. Er werd in het verslagjaar 
nog vijfmaal vergaderd. Het uiteindelijke resultaat werd als ED3 tijdens de 
studiedagen van de Koninklijke Vereniging van Archivarissen in Nederland (3 
en 4 juni) gepresenteerd aan de directeur van het Nationaal Archief, Martin 
Berendse.
Hierna ging in het najaar de praktijktoetsing van start bij het CDD+ van de 
Justitiële Informatiedienst te Almelo. In het werkveld was men positief over 
deze eerste poging om eisen vast te leggen. Via een speciale blog wordt 
geprobeerd om verdere ontwikkelingen bij te houden.

De uitwerking van het rapport van de commissie Oosting, over de vorm Vn 
het interbestuurlijk toezicht, en de plannen voor de decentralisatie van de 
Regionale Historische Centra (RHC’s) in de provinciehoofdsteden werd 
regelmatig met de deelnemers van het LOPAI van gedachten gewisseld. Dit 
resulteerde in advisering aan de provinciale vertegenwoordigers bij het IPO.
De drie huidige ministeriële regelingen op basis van de artikelen 11, 12 en 13 
van het Archiefbesluit 1995 zullen worden herzien en samengevoegd tot één 
nieuwe archiefregeling. Het concept daarvan werd in het najaar door het 
LOPAI van commentaar voorzien. De heren Steensma en Bunskoeke, alsmede 
oud-inspecteur Den Teuling leverden namens de noordelijke inspecties hieraan 
een bijdrage. De vaststelling van de archiefregeling hee� vertraging opgelopen 
en wordt verwacht in de loop van 2009.

Gedurende het verslagjaar functioneerde de heer Dijkstra als secretaris voor 
het LOPAI. In die hoedanigheid nam hij deel aan de discussies over de 
herziening van het interbestuurlijk toezicht, waaronder ook het provinciaal 
archie�oezicht wordt verstaan. Ook het periodiek overleg met de directeur van 
het Nationaal Archief en de sector archieven van de Erfgoedinspectie hoort tot 
zijn bestuurswerkzaamheden.

De verschillende aandachtsvelden en taken zijn verder binnen het 
LOPAI verdeeld over alle collega's in het land. De heer Steensma hee� 
zitting in de bouwcommissie, die archiefruimten en archiefbewaar-
plaatsen toetst. Ook hee� hij zitting in normcommissie voor 
conservering van cultureel erfgoed. Mevrouw Jonker neemt deel aan de 
werkgroep selectielijst waterschappen en de werkgroep selectielijst 
rhc's. De heer Bunskoeke beheert de website van het LOPAI en is 
betrokken bij de ontwikkeling van ED3.

De directeur van het Nationaal 
Archief, mr. M.J. Berendse, tijdens de 

KVAN studiedagen in Utrecht.
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Personeel en websites
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De personele bezetting van de noordelijke archie�nspecties bleef in het verslagjaar 
ongewijzigd en de taakverdeling eveneens:

D.M. Bunskoeke          inspecteur      Inspectie gemeenten en gemeenschappelijk         
                                                                          regelingen in Drenthe en Groningen,                 
                                                                          bouwzaken, archiefnetten
J. Dijkstra                      inspecteur      inspectie gemeenten en gemeenschappe              
                                                                           lijke regelingen in Fryslân, provincies,     
                                                                           waterschappen, politiekorpsen
H. Jonker           adjunct-inspecteur    inspectie in Groningen en Drenthe,  
                                                                          opleidingen
R.W. Steensma   adjunct-inspecteur   inspectie in Fryslân, bouwzaken
J.C. de Vries         adjunct-inspecteur   digitale archiefvorming in Drenthe,              
                                                                          Fryslân en Groningen.

In het verslagjaar werd zesmaal een werkoverleg gehouden, op 12 februari, 22 april, 
17 juni, 26 augustus, 11 november en 5 december.
Het belangrijkste onderwerp dat aan de orde kwam was de gezamenlijke 
vaststelling van de Beleidsregel Vervanging Archiefbescheiden op basis van het 
door LOPAI gemaakte model. Hierin is vastgelegd, hoe het proces van 
(voornamelijk digitale) vervanging van te bewaren archiefbescheiden dient plaats 
te vinden en op welke wijze de wettelijke beoordeling door Gedeputeerde Staten 
vorm krijgt. In december werd de de�nitieve tekst van de beleidsregel met de 
toelichting vastgesteld en geagendeerd voor vaststelling door de drie noordelijke 
colleges van GS in januari 2009.

De afgelopen vijf jaar is het aantal bezoeken aan de drie noordelijke archiefnetten 
steeds verder gegroeid. In het laatste jaar hebben de Drentse en Groningse variant 
een inhaalslag gemaakt, deels te verklaren door de betere onderlinge verwijzing op 
de sites.
In maart 2008 is de vernieuwde versie van de archiefnetten online gekomen, nadat 
de oude variant vanwege faillissement van de provider plotseling uit de lucht was 
gehaald. Hierdoor waren nog niet alle aanpassingen afgerond. Daarom werd 
ervoor gekozen om de oude gegevens alvast op de nieuwe manier te presenteren.

werd afscheid genomen op 13 maart en daarna werd één gezamenlijke redactieraad 
ingesteld voor de archiefnetten, die in het verslagjaar driemaal bijeenkwam.
De omzetting naar de internationale standaard (EAD) zal gefaseerd uitgevoerd 
worden, mede vanwege de aansluiting bij de voor het Nationaal Archief ontwik-
kelde toepassingsmogelijkheden. Voor de provincie Groningen is die conversie in 
het verslagjaar afgerond en werd op 31 oktober een cursus gegeven over de wijze 
van invoeren van gegevens in de nieuwe situatie.

Op 3 en 17 april werd voor de noordelijke gemeenten en waterschappen een 
presentatie verzorgd over de nieuwe archiefnetten. Van de oude redactieraden

     2004    2005    2006    2007    2008
Drents Archiefnet    42.600    62.737    63.154 106.967 209.311
Fries Archiefnet    74.420  129.293 212.273 349.694 399.848
Groninger Archiefnet    43.389    84.065 116.394 207.095 410.911
Totaal  160.409 276.095 391.821 663.756   1.020.070

Naast de archiefnetten is de inspectie betrokken geweest bij het project voor de 
digitalisering van alle akten van de burgerlijke stand in Fryslân. Omdat werd gekozen 
voor dezelfde partner als bij de archiefnetten, wordt verwacht dat koppeling van de 
gegevens mogelijk zal zijn. Datzelfde geldt ook voor het beeldbankproject van de 
provincie Groningen, zoals dat door het regionaal historisch centrum Groninger 
Archieven werd opgezet.
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Met de afdeling ABJ van de provincie Groningen werd een werkbezoek 
aan het stadsarchief te Amsterdam gebracht op 28 oktober. In het 
monumentale gebouw De Bazel, voormalig hoofdkantoor van ABN 
AMRO, is hier het grootste gemeentearchief ter wereld ondergebracht. 
Vooral de publiekspresentatie hee� daarbij een prominente rol gekregen.

De heer De Vries hee� namens de inspectie de SOD (opleider op DIV 
gebied) bereid gevonden om in november op locatie te starten met 
enkele (soms meerdaagse) cursussen op het terrein van digitaal 
archiefbeheer. Uit de grote respons van gemeenten en waterschappen 
bleek dat in een behoe�e werd voorzien: er kwamen rond de 80 
deelnemers naar Groningen om één of meer cursussen te volgen. Twee 
van de drie cursussen moesten zelf tweemaal worden gegeven om aan de 
vraag te kunnen voldoen. Ook de inspecteurs zelf hebben enkele ervan 
gevolgd.
De heren De Vries en Bunskoeke woonden op 18 november bovendien 
een studiedag over ketenautomatisering in Utrecht bij. De heer De Vries 
volgde in het verslagjaar ook nog cursussen over Archiefrecht en de NEN 
2082.

Deelnemers aan de cursus van de SOD in 
Groningen, die de inspectie organiseerde.
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Bezoekcijfers openbare archieven
Groningen

gemeente                              bezoekers         bezoeken        internetbezoeken 
    
Appingedam           11              21                  3788 
Bedum                                        8              28                 1191 
Bellingwedde           13              23                 1232 
Delfzijl                                  (62)                  163                 4467 
Eemsmond                                     19              46                 3160 
Grootegast                                       5                7                 1230 
Haren                                    17              24                 1782 *
Hoogezand-Sappemeer          422                   1676                     20153 *
Leek                                     31              47                 3761 *
Loppersum                                     (8)              20                 2623 
De Marne                                    24              86                 1928 
Marum                                       9              11                    961 
Menterwolde          30              40                 1247 *
Pekela                                     35              55                 1617 
Reiderland                                    12             14                   993 
Scheemda                                    10              33                 1321 
Slochteren                                  160                     900                 1409 
Stadskanaal                                    84              99                        1339 
Ten Boer                                       9              18                 1071 
Veendam                                    46                      102                 1289 
Vlagtwedde                                    15              60                 1871 
Winschoten                                  260                      281                 1585 
Winsum                                    19              32                 1845 
Zuidhorn                                  205                     216                 1298 
ws. Hunze en Aa's          26              61                 2785 
ws. Noorderzijlvest           13              15                 2443 
    
subtotaal                               1553                   4078                     68389 
    
RHC Gron.Archieven              2554                   9779                  577666 **
    
Totaal                               4107                13857                  646055 

* archiefnet incl. eigen website, bij Groninger Archieven alleen de hoofdsite ; de 
gemeente Hoogezand-Sappemeer hee� een eigen beeldbank, waardoor het aantal 
bezoeken �ink hoger uitvalt dan bij de overige gemeenten.

Fryslân

gemeente                            bezoekers              bezoeken       internetbezoeken*
     
Achtkarspelen       143              145                  1719 
Het Bildt                                 125              230                  2484 
Boarnsterhim       350              400 **                  2706 
Bolsward                                    45                 45                  1610 
Dantumadeel         40                         137                  2235 
Ferwerderadiel         25                30                  1869 
Franekeradeel       283              421                  1671 
Gaasterlân-Sleat       135              160                  1978 
Harlingen                                  250              260                  2101 
Heerenveen                                    69              413 **                  2110 
Kollumerland         34                34                  1927 
Leeuwarderadeel            5                   5                  1537 
Lemsterland                                 286                         335                  2073 
Littenseradiel         61                        311                  1459 
Menaldumadeel         16                24                  1635 
Nijefurd                                   97                         133                  1896 
Ooststellingwerf         79                         111                  3043 
Opsterland                                207                         329 **                  2162 
Skarsterlân                                   60                         217 **                 1654 
Smallingerland                          406                         413 **                  2092 
Sneek                                   60                         100                  2123 
Terschelling                                   50                        110                  1668 
Tytsjerksteradiel         83                         227                  3774 
Vlieland                                   11                15                  1137 
Weststellingwerf         28                48 **                  2192 
Wûnseradiel                                   60                         100 **                  1463 
Wymbritseradiel                       100                         185 **                  1444 
HCL - Leeuwarden                 388                      1033                  1387 
SANOF - Ameland            4                14   
SANOF - Dongeradeel       227                      1026                  2173 °
SANOF - Schiermonnikoog    8                27   
Wetterskip Fryslân         42                81                  2470 
     
subtotaal                              3777                      7119                    59792
  
RHC Tresoar          ***                   30552                  2655 °°
     
Totaal                               3777                    37671                   62447 

* alleen Fries Archiefnet ** bij benadering   *** geen gegevens bekend  
° SANOF totaal   °° alleen het gedeelte van de Provinsje Fryslân




